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O S I B I Z O T T S Á G Á N A K L A P J A 

Számítástechni ka 
az orvostudományban 

Nemzetközi kollokvium Szegeden 
A mikroelektronika, a 

mikroszámítógépek es a ki-
bernetikai • módszerek m ind 
nagyobb tért hódí tanak a 
biológiai kutatásokban, az 
orvostudomány és k l in ika i 
gyakorlat számos területén. 
Közel másfél évtizede néhai 
Kalmár László akadémikus 
volt a kezdeményezője, lét-
rehozója és támogató ja an-
nak az immár nemzetközivé 
szélesült ko l lokv iumnak, 
amely tegnap, hétfőn 12. 
alkalommal nyílt meg Szá-
mítástechnikai és kiberneti-
kai módszerek alkalmazása 
az orvostudományban és a 
biológiában c ímmel Szege-
den, Az ú j el járások es 
módszerek fölkarolója a 
Neumann János Számitógép-
tudományi Társaság orvos-
biológiai szakosztálya, mos-
tani ház igazdája ennek me-
gyei szervezete, va lamin t a 
SZOTE számítástechnikai 
központja . 

A kü lönböző mikroelektro-
nika i és számitógépes eljárá-
sok elterjedésének nagysze-
rű mutató ja , hogy az utóbbi 
esztendők hasonló kollok-
v iuma in megduplázott a 
részvevők és az előadások 
száma. A tegnap kezdődött 
háromnapos tudományos ta-
nácskozásra mintegy három-
százan érkeztek., közöt tük 
több m i n t harmincan kül-
földről — az NDK-ból , az 
NSZK-ból, Csehszlovákiából, 
Lengyelországból, a Szov-
jetunióból . A ko l lokv ium 
célja, hogy fórumot biztosít 
azoknak a szakembereknek, 
ak ik az egészségügyi beteg-
ellátás hatékonyságának nö-
velését, az orvosbiológiai 
kutatások időszerű, modern 
eszközökkel történő támoga-
tását, az ágy kihasználás, a 
gyógyszerfelhasználás és az 
egészségügyi intézmények 
egyéb gazdasági tevékenysé-
gével kapcsolatos szervező 
munkát e vizsgálják az 
elektronikus' számítógépek 
lehetőségeinek felhasználá-
sával. Ebből következik, 
hogy ez a fórum a legfrissebb 
tudományos eredmények 
bemutatásának elsőrangú 

T r o k t o r o k 
a f ö l d e k e n 

Csongrád megyében de-
cember első vasárnapja a 
szokottnál enyhébb időveil 
köszöntötte a földeken dol-
gozókat. Va lamennyi gazda-
ság befejezte a kukoricatö-
rést. és a cukorrépát is be-
takarították. De hátra van 
a mélyszántás utolsó szaka-
sza. Ezért vasárnap is dol-
goztak a traktorok. 

Ölést tart 
A Magyar Szocialista Munkáspár t Központi Bizott-

ságának ülését december 4-re, mára összehívták. 

A Polit ikai Bizottság ja vasolja a Központi Bizottság-

nak, hogy vitassa meg az időszerű nemzetközi kérdé-

sekről, va lamint az 1985. évi népgazdasági terv és álla-

mi költségvetés irányelveiről szóló előterjesztést. 

Á vállalati érdekek 
érvényesítése 

Gyógyításban használt számítógépek a konferenciához 
kapcsolódó kiál l í táson 

fóruma, a soha nem tapasz-
talt érdeklődés azt bizonyít-
ja, hogy a számítógépes 
szakemberek és a betegellá-
tás közvetlen résztvevői, il-
letve annak irányítói felis-
merték a mindennap i gya-
korlaban egyre nagyobb 
számban előforduló ú j mód-
szerek jelentőségét. A té-
makörök felölelik a mikro-
számítógépek a lkalmazását , 
a vizsgálati anyagok labo-
ratóriurrii felhasználásában, 
a sebészeti- és belgyógyá-
szati osztályok m u n k á j á t 
segítő számítógépes prog-
ramja inak kidolgazását és 
a részegységek szintetizálá-
sát, rendszerbe foglalását. 

Orvosok matematikusok, 
mérnökök, fizikusok, szocio-
lógusok, és egyéb területen 
dolgozó szakemberek fejl ik ki 
e három napon a szá-
mítástechnika orvosi és 
biológiai felhasználásával 
kapcsolatos gondolatokat. 
Mintegy kilencven előadás 
hangzik el és hasonló számú 
poszterbemutatásra is sor ke-
rül. A tanácskozáshoz kap-

csolódóan a Technika Házá-
ban kiállítás nyílt, ahol az 
egészségügyi számítástech-
nikáva l foglalkozó cégek és 
vállalatok mu ta t j ák be 
termékeiket. 

A számítástechnikai és 
kibernetikai módszerek al-
kalmazása az orvostudo-
mányban és a biológiában 
c ímű nemzetközi kollokviu-
mot tegnap, hétfőn délelőtt 
a SZOTE oktatási épületé-
ben dr. Minker Emil rek-
torhelyettes köszöntő szavait 

követően dr. Madarász Iván, 
a Neumann János Számftó-
géptudományi Társaság or-
vosbiológiai szakosztályának 
elnöke nyitotta meg. Ezt kö-
vetően dr. Naszlady Attila. 
az Országos Korányi TBC 
és Pulmonológia i Intézet 
egyetemi tanára tartotta 
meg Ka lmá r László-emlék-
előadását, a mikroszámító-
géppel támogatott orvosi 
munka rendszeréről. A to-
vább iakban a tudományos 
munka a Technika Házában 
két szekcióban folytatódik 
egészen a szerda déli záró-
programig. 

A Magyar Kereskedelmi 
Kamara fontos feladata a 
vállalati érdekek képvisele-
te, az irányítás és a válla-
latvezetés érdekeinek egyez-
tetése. A szabályozók válto-
zásának elkészítése, az új 
rendeletek megismertetése a 
Kamara jelentős próbatétele. 
A munkáról Beck Tamás, a 
Magyar Kereskedelmi Ka-
mara elnöke nyilatkozott. 

— 1981 óta m ind intenzí-
vebben veszünk, részt a sza-
bályozó rendszer korszerűsí-
tésének előkészítésében, a 
munka 1983-ban és 1984-ben 
lényegesen felgyorsult. A 
Kamara munkatársa i a sza-
bályozóváltozás kidolgozásá-
val foglalkozó valamennyi 
munkabizottságban tevé-
kenykedtek, képviselve a 
vál lalatok véleményét, ér-
dekeit. Olyan feltételrend-
szer kialakítását támogattuk, 
amelyben a gazdálkodó szer-
vezetek tevékenységükről 
önállóan dönthetnek, s ezért 
a felelősséget is vállalják. A 
tervezés továbbfejlesztésé-
ben azt tartottuk fontosnak: 
a vál lalat i terv ne a mi-
nisztériumi beszámoltatás, 
számonkérés dokumentuma, 
hanem a vál la lat i gazdálko-
dás eszköze legyen. Kívána-
tosnak tartottuk, hogy a 
gazdasági szabályozás a ko-
rábbiná l egyszerűbbé, s ki-
számíthatóbbá vál jék, és na-
gyobb mozgásteret biztosít-
son a vál lalatoknak, növelje 
döntésj szabadságukat. Tá-
mogattuk az ú j vállalatirá-
nyítási formák kidolgozását, 

fiz Országos 
Tromnaioiégiai 
Intézel átadása 

Hétfőn, tegnap hivatalo-
san is átadták a gyógyá-
szatnak az Országos Trau-
matológiai Intézet Mező 
Imre úti felúj ított épületét 
Az ünnepségen részt vett 
Sarlós István, a Miniszter-
tanács elnökhelyettese, 
Schultheisz Emil egészség-
ügyi es ~Somogyi László épí-
tésügyi és városfejlesztés 
miniszter. Medve Lászió 
egészségügyi minisztér iumi 
á l lamt i tkár mondott meg-
njütó beszédet. 

Ezután Sarlós István át-
adta azokat a kitüntetése-
ket. amelyeket az. Elnöki 
Tanács adományozott az in-
tézet rekonstrukciója során 
végzett m u n k a elismerése-
ként. Há rman a Munka Ér-
demrend ezüst, öten a Mun-
ka Érdemrend bronz foko-
zatát kapták. Ugyancsak ez 
a lka lomma l K ivá ló Dolgozó 
kitüntetésben, illetve mi-
niszteri dicséretben részesí-
tettek 46 dolgozót. 

Budapesten tanácskozik a U8Z 
i i o n v e mim I z o l i s á g a 

Budapesten tegnap, hétfőn megkezdődött a Varsói Szerződés tagál lamai honvé-

delmi miniszteri bizottságának 17. iilcse. Az eseményről részletes tudósításunk a 2. 

oldalon. _ 

mivel ezektől is remélhető a 
vál lalati önállóság, a tulaj-
donosi funkciók erősödére. 
Éppen ezért szorgalmazzuk, 
hogy a vál lalatok besorolá-
sa. az irányítási forma meg-
választása ne kijelölés alap-
j án történjen, hanem a dön-
tés a felügyeleti szerv mel-
lett az illetékes szakmai 
szakszervezet, a Kamara és 
a vál la lat vezetőinek bevo-
násával szülessék meg. 

— A z árrendszer tovább-
fejlesztése teljes mértékben 
megfelel a Kamara á l ta l 
képviselt ál láspontnak. Ed-
dig a versenyszférába tar-
tozó vál lalatok belföldi árai-
kat a tőkés exportban elért 
árszínvonal és jövedelme-
zőség figyelembevételével 
képezhették. Régóta hangoz-
tat juk, hogy a feldolgzoipari 
versenyárak képzésénél ele-
gendő, ha csak az úgyneve-
zett árszintkorlátot alkal-
mazzák, a jövedelmezőségi 
korlát ugyanis károsan hat 
az export bővítésére. Ked-
vező az is, hogy bővül t az 
úgynevezett „á rk lubban" 
részt vevő vál lalatok köre. 
Ezeknek a gazdálkodóknak 
m á r az árszintkorlátot sem 
kell érvényesíteniük hazai 
ára ikban, szabadon, a piaci 
viszonyok alakulása szerint 
á l lap í that ják meg termékeik 
árát . ami tovább erősíti a 
picközpontú gazdálkodást. 

— A jövedelemszabályozás 
előkészítése során a Kamara 
az úgynevezett értéknöveke-
dési t ípusú adórendszer be-
vezetését javasolta, amely-
ben a hozzáadott érték alap-
j án adóztatnák a vállalato-
kat, illetve termékeiket. Ezt 
a módszert több szempont-
ból is előnyösnek tart juk, 
mivel egyebek között jól át-
tekinthető és segítheti a gaz-
daság d inamikus nö'vekedé-
sét. az export fokozását. Ára 
az ilyen adórendszer beveze-
tésére csak hosszabb távon 
kerülhet sor, további fel-
adatunk a rendszer kialakí-
tásához szükséges előfeltéte-
lek vizsgálata, s a bevezetés 
lehetőségeinek elemzése. 

— A jelenlegi adózási 
rendszer több fokozatban 
a lakul t ki. A vál lalatok szá-
mos próbaszámítást végez-
tek, s véleményeiket, javas-
lataikat az irányító szervek 
értékelték. Ebben a munká-
ban jelentős szerepet vál-
lalt a Kamara is. Azon vol-
tunk. hogy az ú j adórend-
szer életbe léptetésével ne 
bővü l jön a forráshiányos, 
vál lalatok köre. A többi kö-
zött ennek tudható be, hogy 
a magas bérhányadú válla-
latoknál a béradó mértekét 
végül is alacsonyabban ál-
lapították meg, s így foko-
zatosan a lka lmazkodhatnak 
a növekvő terhekhez. 

— A Kamara is jelezte: 
mi lyen jelentő« károkat okoz 
a vál lalati pénzek úgyneve-
zett „pánü ikázása" , a külön-
böző pénzalapoknak a válla-

laton belüli elkülönítése. Tá-
mogattuk azt az elgondolást, 
hogy a fejlesztési és a ré-
szesedési alapok helyett a 
vállalatok csak egységes ér-
dekeltségi alapot képezze-
nek; jövöre ez így is lesz. 
Az alapot növeli az érték-
csökkenési leírás is, amely-
nek központosítása j anuár 1-
töl megszűnik. Ezek olyan 
intézkedések, amelyek nagy-
ban segíthetik a • szabadabb 
és ésszerűbb vállalati gaz-
dálkodást. 

— A közgazdasági szabá-
lyozás módosítása erősiti a 
vál la lat i érdekeltséget az 
exporttermékek előállításá-
ban azzal, hogy például nö-
veli a termelői forgalmiadó-
visszatéritést. Másfelől azon-
ban a vállalatok egy részét 
érzékenyen fogja érinteni a 
többletexport u tán eddig já-
ró bérpreferencia megvo-
nása. Remélhetőleg ezt a 
munkaerő-felhasinálás csök-
kentésével, ésszerűbb foglal-
koztatóssal ellensúlyozni 
tudják. Emellett azonban ke-
resni kell a folyamatosan 
korszerűsödő szabályozás 
olyan elemeit, amelyek — a 
külföldi gyakorlathoz hason-
lóan — előnyt adnak a ne-
hezebb külpiaci körülmé-
nyek között értékesítőknek. 

— A vál la lat i vezetők 
döntő többsége megértette, 
hogy a növekvő feladatok-
nak csak szigorúbb, a haté-
konyság gyorsabb növelését 
kikényszerítő gazdálkodási 
feltételek közepette lehet 
e léget tenni. A változtatá-
sok közü l többet Igencsak 
időszerűnek tartanak. így a 
különböző vál lalat i a lapok 
helyett az egységes érdekelt-
ségi a lap létrehozását. az 
amort izáció központosításá-
nak megszüntetését, a kere-
setszabályozás , továbbfej-
lesztését, s a versenyszférá-
ban az árképzés jövedelme-
zőségi korláta inak megszün-
tetését. 

— Természetesen nehéz 
elképzelni olyan szabályo-
zást, amely a vál lalatok íel-
jes körének előnyös lenne; 
várhatóan egy részük — fő-
leg amelyek az e lmúlt idő-
szakban a fejlesztéseknél 
túlságosan elkötelezték ma-
gukat. vagy kedvezőtlen ter-
mékstruktúráva l rendelkez-
nek. és eddig is fizetési 
gondjaik voltak — elvisel-
hetetlennek érzik ma jd az 
adóterheket. A tartósan ne-
héz helyzetbe kerülők ' to-
vábbi sorsa a gazdaság egé-
sze szempont jából sem kö-
zömbös, ezért a szabályozás 
későbbi, folyamatos karban-
tartásánál f igyelemmel kell 
lenni rá juk. A kamara en-
nek érdekében a szükséges 
lépéseket megteszi. 

— A Magyar Kereskedel-
mi Kamara — a Miniszter-
tanács május i határozata 
értelmében — javaslatokat 
dolgozott ki a vállalati ve-
zetők kamarai érdekképvi-
seletének fejlesztésére. 


